

Conference on the occasion of
the EU Anti-Trafficking Day

**FOLLOW THE MONEY:
FINANCIAL ASPECTS
OF COMBATING HUMAN
TRAFFICKING**

13 and 14 October 2021

Vienna School of International Studies

INVITATION

Trafficking in human beings is one of the most profitable crimes worldwide. Forbes Magazine estimates that culprits receive 150 billion US Dollars every year. Yet only few victims of human trafficking successfully receive compensation for the mental and physical suffering they had to endure.

Therein lies the focus of this year's conference **marking the EU Anti-Trafficking Day**, entitled **"Follow the Money: Financial Aspects of Combating Human Trafficking"**. Taking place virtually as well as in person in the Vienna School of International Studies, the conference's goal is to shine a light upon the hidden paths of the money in this billion-dollar business. How do you identify suspicious assets? How do we make sure that the money does indeed reach those affected? What is the impact of lost wage payments and social security benefits on the livelihoods of those affected? In a panel discussion and four workshops, we will discuss these and other questions. The framework including governmental institutions, international organisations, NGOs, as well as representatives from the private sector and academia will provide for a lively discussion.

The Austrian Task Force on Combating Human Trafficking organises this conference on the occasion of the EU Anti-Trafficking Day in cooperation with the Vienna Institute for International Dialogue and Cooperation (VIDC), the International Organisation for Migration (IOM), the OSCE, and, this year for the first time, the Principality of Liechtenstein.

The fight against human trafficking has been a priority of the Austrian foreign policy since the foundation of the Task Force on Combating Human Trafficking in 2004 under the leadership of the Austrian MFA. Within the Task Force, representatives of different ministries, regional authorities, trade union and employer associations and NGOs work closely together to combat this serious violation of human rights.

REGISTRATION

The conference is a public event and free of charge. Participants are kindly requested to fill in the registration form by **11 October 2021** following this [link](#) and register for the plenary session in the afternoon of 13 October as well as for one of four workshops in the morning of 14 October. Online registration is required. Due to Covid-19 regulations, only a limited number of guests can participate in person on a first come, first served basis, the remaining participants can take part online. In order to ensure the highest standard in health safety the conference will take place according to the “2G rule”. This means that only persons who are vaccinated or have recovered from Covid-19 will be able to participate in the conference in person.

During the first day of the conference, simultaneous interpretation (German or English) will be provided. On the second day of the conference, there is a choice of workshops in German and English language. The discussion of the workshop results and the closing of the conference will also be simultaneously interpreted.

Links to the plenary session and the workshop chosen as well as technical instructions will be sent shortly before the event.

[Sign up](#)

PROGRAM

13 October 2021

13:45 - 14:30 **Registration, 2G Check**

14:30 - 15:05 **Welcome and Opening**

Petra Schneebauer, National Coordinator on Combating Human Trafficking; Federal Ministry for European and International Affairs

Emil Brix, Director of the Vienna School of International Studies

Ghada Fathi Waly, Director-General UNOV, Executive Director UNODC

Martin Frick, Director of the Office for Foreign Affairs, Principality of Liechtenstein

Peter Launsky, Secretary General, Federal Ministry for European and International Affairs

15:05 - 15:30 **Keynote Speech**

Calogero Ferrara, Prosecutor's Office Palermo, „A Difficult Path? The Italian Response.“

15:30 - 15:40 **Interview**

Valiant Richey, OSCE Coordinator for Combating Trafficking in Human Beings

15:40 - 16:00 **Coffee Break**

16:00 - 16:45 **Panel Discussion**

Daniel Thelesklaf, Project Director, Liechtenstein Initiative on Finance Against Slavery and Trafficking (FAST)

Amy Wheaterburn, Université Libre de Bruxelles, Belgium

Evelyn Probst, LEFÖ-IBF

Martin Jones, United Kingdom Gangmasters and Labour Abuse Authority (GLAA)

Stuart Davis, Scotiabank, Canada

Moderator: Wolfgang Spadinger, Federal Ministry for European and International Affairs

16:45 - 17:45 **Discussion**

Online participation is possible via chat tool

18:00 - 19:30 **Get Together and Buffet**

PROGRAM

14 October 2021

09:30 - 11:30 **Workshop 1** (VIDC, IOM - German)

Effective Measures Against Labour Exploitation of Agricultural Workers in Austria

Nadja Schuster, VIDC; Maryam Alemi, IOM; Walter Medosch, Chamber of Agricultural Workers of Lower Austria; Stephan Wöckinger, Agriculture and Forestry Inspectorate of Upper Austria; Susanne Haslinger, Social Policy, Production Trade Union; Manuela Hargassner-Delpos, Austria's Liaison Officer to the European Labor Authority (ELA).

Although the legal basis in Austria is largely considered sufficient, agricultural workers are to some extent employed under precarious conditions and experience labour exploitation. Breaches of law by employers occur due to non-compliance with collective agreements and regulations in social and labour law codes. The reasons for this are the strong dependency of the employee on the employer, the fear of losing one's job, language barriers, and a lack of knowledge of complex labour and social law. In this workshop, various key stakeholders will discuss the question which measures, already identified in the VIDC/IOM workshop 2020, are feasible to empower harvesters to enforce their rights and thus counteract labour exploitation.

09:30 - 11:30 **Workshop 2** (LEFÖ-IBF, BIM - English)

Access to Remedy: The Role of Compensation, Specifically for Women and Children, in Combating Human Trafficking

Evelyn Probst LEFÖ-IBF; Helmut Sax, Ludwig Boltzmann Institute for Fundamental and Human Rights (LBI-GMR); Amy Weatherburn, Université Libre de Bruxelles, Belgium; Dorothea Czarnecki; ECPAT International, Bangkok,

Compensation is a significant instrument which serves restorative, punitive, and preventive purposes. Although trafficked persons have an established right to compensation and alternative mechanisms, many obstacles to effective access to justice still exist, especially in the context of trafficked children. Together with international experts, LEFÖ-IBF, and the LBI-GMR, this workshop will discuss the importance of effective access to remedy for trafficked women and children in the fight against human trafficking.

09:30 - 11:30 **Workshop 3** (BMI, BK., LI-FAST - English)
Following the Money Trail

Calogero Ferrara, Prosecutor's Office Palermo;
Carlo Amenta, Professor at the University of Palermo;
Daniel Thelesklaf, FAST Initiative

Trafficking in human beings in the 21st century is a modern form of slavery that severely violates the human rights of women, men, and children. It is important to declare war on criminal organisations, to report their felonies to the judicial authorities, to bring the perpetrators to justice, and to help the victims realise their legal claims. Two things are of utmost importance: On the one hand, it is necessary to focus the police investigations on trafficking in human beings in all its forms of exploitation. On the other hand, financial investigations securing assets and ensuring confiscations need to be conducted, in order to help victims obtain their lawful compensation.

What are the challenges during the investigations? How can the financial gains of the criminal organisations be secured and used for compensation? How do the victims feel in all of this?

09:30 - 11:30 **Workshop 4** (MEN VIA - German)
Just Another Brick in the Wall: Cases of Severe Exploitation and Human Trafficking in the Construction Industry

Doris Köhncke, Fraueninformationszentrums FIZ (Women's Information Centre), Stuttgart; Radostina Stoyanova, UN-DOK - Anlaufstelle zur gewerkschaftlichen Unterstützung undokumentiert Arbeitender (Contact Point for Union Support for Undocumented Workers); Vienna; Manfred Buchner, MEN VIA

Using real-life examples, the workshop will illuminate exploitative practices and cases of human trafficking in construction work. Together with different actors, we will discuss the grey areas between trafficking in human beings and the phenomenon of low wages as well as between illegal business models and wage and social dumping. First, the damages pose an existential threat to those affected. Lost tax and social security contributions further harm the community. Finally, unfair competition puts those companies that operate honestly and correctly at a competitive disadvantage. The goal of the workshop is to formulate proposals for concrete measures on different levels: How

can we improve the situation of those affected? What is the role of actual compensations? How can we make progress in recognising and supporting persons concerned? What are the ways in which we can prevent the exploitative practices in the construction industry?

11:45 - 12:15 **Coffee Break**

12:15 - 12:40 **Presentation of Workshop Outcomes**

12:40 - 13:30 **Discussion of Workshop Outcomes**

13:30 - 13:45 **Concluding Remarks**

Petra Schneebauer, National Coordinator on Combating Human Trafficking; Head of the Austrian Task Force on Combating Human Trafficking

Diane Schmitt, EU Anti-Trafficking Coordinator

 **Federal Ministry**
Republic of Austria
European and International
Affairs





**TASK FORCE
MENSCHENHANDEL**

Konferenz anlässlich des Tages der EU
zur Bekämpfung des Menschenhandels

**FOLLOW THE MONEY:
FINANZIELLE ASPEKTE
IN DER BEKÄMPFUNG
DES MENSCHEN-
HANDELS**

13. und 14. Oktober 2021

Diplomatische Akademie Wien

EINLADUNG

Der Menschenhandel gehört laut einer Schätzung des Forbes Magazins zu den lukrativsten Straftaten weltweit und spült jährlich Gewinne in der Höhe von 150 Milliarden US Dollar in die Kassen der TäterInnen. Nur in wenigen Fällen gelingt es hingegen den Opfern des Menschenhandels, erfolgreich Entschädigungen für die schwerwiegenden körperlichen Auswirkungen und die Folgen psychischer Gewaltausübung zu erhalten.

Dieser Thematik ist die heurige Konferenz **anlässlich des EU-Tages zur Bekämpfung des Menschenhandels** gewidmet. Unter dem Titel „**Follow the Money: Finanzielle Aspekte in der Bekämpfung des Menschenhandels**“ wirft die Konferenz, die in der Diplomatischen Akademie in Wien sowohl physisch als auch virtuell stattfindet, Licht auf die versteckten Wege des Geldes. In einer Podiumsdiskussion und vier thematischen Workshops wird die Frage nach dem Aufspüren verdächtiger Vermögenswerte beleuchtet und Möglichkeiten, wie Entschädigungsmodelle die Betroffenen tatsächlich erreichen, erörtert. Weiters wird untersucht, wie sich die Auswirkungen entgangener Lohnzahlungen und sozialer Sicherheitsleistungen auf die Existenz der Betroffenen auswirken und wie sie in ihrer Rechtsdurchsetzung bestärkt werden könnten. Dies geschieht in Zusammenarbeit von staatlichen Institutionen, internationalen Organisationen, NGOs sowie VertreterInnen aus Wirtschaft und Wissenschaft.

Die österreichische Task Force zur Bekämpfung des Menschenhandels organisiert die Konferenz anlässlich des Tages der Europäischen Union zur Bekämpfung des Menschenhandels in Kooperation mit dem Wiener Institut für internationalen Dialog und Zusammenarbeit (VIDC) und der Internationalen Organisation für Migration (IOM), der OSZE und heuer erstmals mit dem Fürstentum Liechtenstein.

Der Kampf gegen Menschenhandel ist seit der Gründung der Task Force Menschenhandel im Jahr 2004, unter dem Vorsitz des BMEIA, ein Schwerpunkt der österreichischen Außenpolitik. In der Task Force arbeiten VertreterInnen verschiedener Ministerien, der Bundesländer, der Sozialpartner und Nichtregierungsorganisationen zusammen, um gegen diese schwere Menschenrechtsverletzung vorzugehen.

ANMELDUNG

Die Veranstaltung ist öffentlich und ohne Teilnahmegebühr zugänglich. Teilnehmende werden gebeten, das Anmeldeformular des Events „Follow the Money: Finanzielle Aspekte in der Bekämpfung des Menschenhandels“ über den [Link](#) bis **spätestens 11. Oktober 2021** auszufüllen. Damit können Sie die Registrierung für die Plenarveranstaltung am 13. Oktober nachmittags sowie für einen der vier Workshops am 14. Oktober vormittags vornehmen. Die Teilnahme ist aufgrund der bestehenden Covid-19 Beschränkungen lediglich für eine begrenzte Teilnehmeranzahl physisch und für die übrigen TeilnehmerInnen virtuell nach erfolgter Registrierung möglich. Um in der Zeit der Covid-19 Pandemie die Konferenz nach bestmöglichen gesundheitlichen Sicherheitsstandards zu veranstalten, gilt für die physische Teilnahme die „2G-Regel“, sodass nur geimpfte und genesene Personen physisch an der Konferenz teilnehmen können.

Der erste Konferenztag wird auf Deutsch und Englisch simultan gedolmetscht. Am zweiten Konferenztag kann ein deutsch- oder englischsprachiger Workshop ausgewählt werden. Die auf die Workshops folgende Diskussion der Ergebnisse und der Abschluss der Konferenz wird ebenfalls simultan gedolmetscht.

Die Zusendung der Zugangslinks für den virtuellen Beitritt zur Plenarveranstaltung und dem gewählten Workshop erfolgt wenige Tage vor der Veranstaltung. Ebenso erhalten alle angemeldeten Personen eine technische Anleitung.

[Anmelden](#)

PROGRAMM

13. Oktober 2021

13:45 - 14:30 **Registrierung, 2G Überprüfung**

14:30 - 15:05 **Begrüßung und Eröffnung**

Petra Schneebauer, Nationale Koordinatorin zur Bekämpfung des Menschenhandels; Vorsitzende der Task Force zur Bekämpfung des Menschenhandels

Emil Brix, Direktor der Diplomatischen Akademie Wien

Ghada Fathi Waly, Generaldirektorin UNOV, Exekutivdirektorin UNODC

Martin Frick, Leiter des Amtes für Auswärtige Angelegenheiten, Fürstentum Liechtenstein

Peter Launsky, Generalsekretär des Bundesministeriums für europäische und internationale Angelegenheiten

15:05 - 15:30 **Keynote Speech**

Calogero Ferrara, Staatsanwaltschaft Palermo. „Ein schwieriger Weg? Die Italienische Antwort.“

15:30 - 15:40 **Interview**

Valiant Richey, OSCE Coordinator for Combating Trafficking in Human Beings

15:40 - 16:00 **Kaffeepause**

16:00 - 16:45 **Podiumsdiskussion**

Daniel Thelesklaf, Project Director, Liechtenstein Initiative on Finance Against Slavery and Trafficking (FAST)

Amy Wheaterburn, Université Libre de Bruxelles, Belgien

Evelyn Probst, LEFÖ-IBF

Martin Jones, United Kingdom Gangmasters and Labour Abuse Authority (GLAA)

Stuart Davis, Scotiabank, Kanada

Moderator: Wolfgang Spadinger, Bundesministerium für europäische und internationale Angelegenheiten

16:45 - 17:45 **Diskussionsrunde mit dem Publikum**

Online-TeilnehmerInnen können via Chatfunktion Fragen stellen

18:00 - 19:30 **Get Together mit Buffet**

PROGRAMM

14. Oktober 2021

09:30 - 11:30 **Workshop 1** (VIDC, IOM - Deutsch)

Umsetzbare Maßnahmen gegen Arbeitsausbeutung von ErntearbeiterInnen in Österreich

Nadja Schuster, VIDC; Maryam Alemi, IOM; Walter Medosch, Landarbeiterkammer Niederösterreich; Stephan Wöckinger, Land- und Forstwirtschaftsinspektion Oberösterreich; Susanne Haslinger, Sozialpolitik, Produktionsgewerkschaft; Manuela Hargassner-Delpo, Verbindungsbeamtin Österreichs zur European Labour Authority (ELA)

Obwohl die gesetzliche Grundlage in Österreich großteils als ausreichend angesehen wird, sind ErntearbeiterInnen zum Teil unter prekären Bedingungen beschäftigt und erfahren Arbeitsausbeutung. Es kommt zu Rechtsverletzungen durch Nicht-Einhaltung der Kollektivverträge sowie sozial- und arbeitsrechtlicher Regelungen. Die Gründe dafür liegen in einem starken Abhängigkeitsverhältnis zum Arbeitgeber, der Angst den Arbeitsplatz zu verlieren, den Sprachbarrieren und der fehlenden Kenntnisse des komplexen Arbeits- und Sozialrechts. Der Workshop erörtert die Frage, mit welchen, bereits im VIDC/IOM Workshop 2020 identifizierten, Maßnahmen ErntearbeiterInnen in der Rechtsdurchsetzung bestärkt werden können.

09:30 - 11:30 **Workshop 2** (LEFÖ-IBF, BIM - Englisch)

Access to Remedy: The Role of Compensation, Specifically for Women and Children, in Combating Human Trafficking

Evelyn Probst, LEFÖ-IBF; Helmut Sax, Ludwig Boltzmann Institut für Grund- und Menschenrechte (LBI-GMR); Amy Weatherburn, Forscherin an der Université Libre de Bruxelles, Belgien; Dorothea Czarnecki, ECPAT International, Bangkok

Entschädigung ist ein wichtiges Instrument, das restaurativen, strafenden und präventiven Zwecken dient. Obwohl Betroffene von Menschenhandel ein Recht auf Entschädigung und alternative Mechanismen der Entschädigung haben, bestehen Hindernisse für einen effektiven Zugang zur Justiz, insbesondere auch im Kontext von betroffenen Kindern. Gemeinsam mit internationalen ExpertInnen, LEFÖ-IBF und dem LBI-GMR wird in diesem Workshop die

Bedeutung eines effektiven Zugangs zu Rechtsmitteln für von Menschenhandel betroffene Frauen und Kinder im Kampf gegen Menschenhandel diskutiert.

09:30 - 11:30 **Workshop 3** (BMI, BK., LI-FAST - Deutsch)

Die Spur des Geldes

Calogero Ferrara, Staatsanwaltschaft Palermo;
Carlo Amenta, Professor an der Wirtschaftsuniversität Palermo;
Daniel Thelesklaf, Projektleiter FAST Initiative

Der Menschenhandel im 21. Jahrhundert ist eine moderne Form der Sklaverei, bei der Menschenrechte von Frauen, Männern und Kindern schwerwiegend verletzt werden. Es gilt den kriminellen Vereinigungen den Kampf anzusagen, deren schuldhaftes Wirken und Tun den Justizbehörden anzuzeigen, die TäterInnen ihrer gerechten Strafe zuzuführen und den Opfern zu ihren Rechten zu verhelfen. Daher ist es besonders wichtig, sowohl den Tatbestand des Menschenhandels in allen seinen Formen polizeilich zu ermitteln, als auch Finanzaufklärungen zur Vermögenssicherung und Abschöpfung zu führen, um den Opfern zu ihren Schadensersatzansprüchen verhelfen zu können.

Was sind die Herausforderungen bei den Ermittlungen? Wie können die finanziellen Gewinne der kriminellen Organisationen sichergestellt und abgeschöpft werden und wie geht es dabei den Opfern?

09:30 - 11:30 **Workshop 4** (MEN VIA - Deutsch)

Im Schatten des Bauzauns: Fälle von schwerer Ausbeutung und Menschenhandel in der Baubranche

Doris Köhncke, Fraueninformationszentrum FIZ, Stuttgart;
Radostina Stoyanova, UNDOK - Anlaufstelle zur gewerkschaftlichen Unterstützung undokumentiert Arbeitender;
Manfred Buchner, MEN VIA

Anhand von Beispielen aus der Praxis sollen ausbeuterische Praktiken und Fälle von Menschenhandel in der Bauarbeit sichtbar gemacht werden. Die Grauzonen in den Übergangsbereichen zwischen Menschenhandel und Phänomenen der Unterentlohnung, zwischen kriminellen Geschäftsmodellen und Lohn- und Sozialdumping werden gemeinsam mit unterschiedlichen AkteurInnen diskutiert. Für die betroffenen ArbeiterInnen ist der Schaden oftmals existenziell, aber auch für die Gemeinschaft ist er aufgrund der entgangenen Steuern und Sozialabgaben groß.

Zudem entsteht durch den unlauteren Wettbewerb nicht zuletzt auch ein Wettbewerbsnachteil für all jene Unternehmen, die redlich und korrekt wirtschaften. Ziel des Workshops ist es, Vorschläge für konkrete Maßnahmen zur Verbesserung der Entschädigung Betroffener, beim Erkennen und der Unterstützung von Betroffenen sowie bei der Prävention ausbeuterischer Praxen im Bausektor zu entwickeln.

11:45 - 12:15 **Kaffeepause**


12:15 - 12:40 **Präsentation der Workshop Ergebnisse**

12:40 - 13:30 **Diskussion der Workshop Ergebnisse**

13:30 - 13:45 **Abschließende Worte**

Petra Schneeberger, Nationale Koordinatorin zur Bekämpfung des Menschenhandels; Vorsitzende der Task Force zur Bekämpfung des Menschenhandels

Diane Schmitt, EU Anti-Trafficking Coordinator

 **Bundesministerium**
Europäische und internationale
Angelegenheiten

